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ROZMOWA

Nie pozwolimy
na wykonywanie obrazków

mówi wiceprezes GUGiK Ryszard Preuss
w rozmowie z Katarzyn¹ Paku³a-Kwieciñsk¹

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA:
Mamy koniec stycznia. Czy wiadomo
ju¿, jak wypad³a realizacja bud¿etu za
rok 2002 i czy znany jest bud¿et tego-
roczny?

RYSZARD PREUSS: Bud¿et 2002 jest
zrealizowany niemal w 100%, zatem pra-
wie wszystkie pieni¹dze zosta³y wykorzy-
stane. Prace nad tegorocznym bud¿etem
i planem rzeczowym zakoñcz¹ siê w ci¹gu
kilku dni. Na razie mogê tylko powiedzieæ,
¿e po latach spadku osi¹gniêta zosta³a pew-
na stabilizacja – dostaliœmy prawie 3% wiê-
cej w stosunku do roku ubieg³ego, czyli
mamy przyrost na poziomie inflacji. Warto
te¿ przypomnieæ, ¿e pewne zadania GU-
GiK realizujemy we wspó³pracy i przy
wspó³finansowaniu Ministerstwa Rolnictwa
i Rozwoju Wsi oraz Agencji Restruktury-
zacji i Modernizacji Rolnictwa, jak choæby
wykonywanie zdjêæ lotniczych, które po-
s³u¿¹ nie tylko do zbudowania LPIS-u, ale
i do wzbogacenia zasobu. Podjêliœmy na-
wet próbê zwiêkszenia bud¿etu GUGiK ko-
sztem bud¿etów tych instytucji (a konkret-
nie czêœci przeznaczonej na zadania geode-
zyjne), ale niestety bez powodzenia. Kolej-
n¹ szans¹ na poprawê sytuacji finansowej
mog¹ byæ ustalenia podjête w ramach Ze-
spo³u ds. Opracowania i Koordynacji Rz¹-
dowego Programu Rozwoju Zintegrowa-
nego Systemu Informacji o Nieruchomo-
œciach, który ju¿ zacz¹³ dzia³aæ.

Prasa pe³na jest doniesieñ o opóŸnie-
niach w budowie IACS i LPIS. Jak prze-
biega przekazywanie danych ewidencji
gruntów z powiatów do województw
i dalej, do ARiMR?

Integracja danych pochodz¹cych z powia-
tów nale¿y do zadañ wojewódzkich in-
spektorów nadzoru geodezyjnego i karto-
graficznego. Nastêpnie dane bêd¹ w jedno-FO
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lity sposób przekazywane Agencji wed³ug
wczeœniej ustalonego harmonogramu. Za-
k³ada on, ¿e proces ten zakoñczy siê do
po³owy marca (choæ w praktyce mo¿e siê
nieco przed³u¿yæ). Aby przekazywane da-
ne by³y w miarê poprawne (mówiê w mia-
rê, bo niestety stan ewidencji w ró¿nych
powiatach jest ró¿ny), przygotowaliœmy pro-
gramy kontroluj¹ce A-SWDE. Z informa-
cji uzyskanych z województw wynika, ¿e
ju¿ dziœ s¹ takie powiaty, które spe³niaj¹
przyjête kryteria w 100%. Ale dla wiêkszo-
œci prawda okaza³a siê brutalna – pierwsza
wersja oprogramowania wykaza³a powa¿-
ne braki w danych. Obni¿yliœmy wiêc po-
przeczkê poprzez zmianê statusu niektó-
rych danych z obligatoryjnego na opcjonal-
ny. Dziêki temu lista b³êdów jest krótsza
i przy przekazywaniu danych mniej jest mo-
mentów „krytycznych”. Mamy jednak pe³-
n¹ œwiadomoœæ tego, przy jakich parame-
trach siê to odbywa i ¿e w przysz³oœci bra-
kuj¹ce elementy musz¹ byæ uzupe³nione.

To znaczy, ¿e uzyskany obraz stanu
ewidencji w kraju zostanie wykorzysta-
ny do jej naprawy?

Oczywiœcie. Z jednej strony weryfikujemy
wykorzystywane oprogramowanie. Niektó-
re problemy mog¹ siê braæ z tego, ¿e format
SWDE (opracowana wersja eksportu danych)
nie jest ca³kiem poprawny. Druga korzyœæ to
rzeczywisty obraz stanu zawartoœci baz da-
nych. Czêœæ œrodków finansowych bêdzie
kierowana w³aœnie do tych powiatów, w któ-
rych s¹ najwiêksze zaniedbania.

Czyli jesteœmy obecnie na etapie prze-
kazywania danych ewidencyjnych z po-
wiatów do województw?

Niektórzy inspektorzy poinformowali nas,
¿e dane z czêœci powiatów zosta³y ju¿ przy-
jête, ale s¹ i tacy, którzy prosz¹ o przesu-
niêcie ostatecznego terminu z po³owy mar-
ca na po³owê kwietnia. Myœlê, ¿e nawet
takie miesiêczne opóŸnienie nie powinno
zaszkodziæ.

Tym bardziej ¿e ARiMR nie jest jeszcze
gotowa, by te dane przejmowaæ. A jak
wygl¹da sprawa zdjêæ lotniczych? Czy
wiadomo Panu, jakie kroki podjê³y fir-
my fotolotnicze (które w ubieg³ym ro-
ku wygra³y przetargi na wykonanie
zdjêæ i nie wywi¹za³y siê z realizacji za-
mówienia), by tej wiosny sytuacja siê
nie powtórzy³a?

Co ciekawe, te same 4 firmy w³aœnie wy-
gra³y przetarg finansowany przez GUGiK
na wykonanie zdjêæ lotniczych w skali
1:13 000 dla kolejnych 15 tys. km2 po³ud-
niowej Polski. Otwarcie kopert nast¹pi³o

15 stycznia, a w tej chwili s¹ ju¿ podpisy-
wane umowy. Zatem te firmy musz¹ nie
tylko uzupe³niæ zaleg³oœci z ubieg³ego ro-
ku, ale równie¿ zd¹¿yæ z nowymi zadania-
mi. I to jest dla nich ostatnia szansa.
Jako jedn¹ z podstawowych przyczyn nie-
wywi¹zania siê z umowy podnoszono póŸ-
ne og³oszenie przetargów i krótki czas rea-
lizacji. W tym roku tej przeszkody nie bê-
dzie. Oczywiœcie firmy deklarowa³y, w ja-
ki sposób zamierzaj¹  usprawniæ swoje dzia-
³ania, ale dopóki nie zobaczymy dobrych
zdjêæ, to wszystko s¹ tylko s³owa. Przy
okazji chcia³bym podkreœliæ, ¿e nie ma mo¿-
liwoœci z³agodzenia warunków technicznych
zdjêæ. Nie mo¿emy pozwoliæ na wykony-
wanie obrazków.

Czy propozycje standardów do wyko-
nywania zdjêæ lotniczych, o których mó-
wi³ Pan podczas seminarium w Bia³o-
brzegach, zosta³y ju¿ przyjête?

Tak i bêd¹ one obowi¹zywa³y przy realizacji
tych zleceñ. Dla wysokiej jakoœci ortofoto-
mapy wa¿ne jest te¿ to, ¿e w CODGiK do-
pracowana zosta³a linia technologiczna do
obróbki cyfrowej zdjêæ, zakupiono odpo-
wiedni sprzêt i oprogramowanie. Liczymy
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siê z koniecznoœci¹ zeskanowania ponad
40 000 zdjêæ dla samego LPIS-u. Rozwa¿a-
my wiêc zakup dodatkowego skanera, a tak-
¿e robimy rozeznanie co do mo¿liwoœci ska-
nowania jawnych rolek przez firmy komer-
cyjne. Zdjêcia, które pos³u¿¹ do budowy I eta-
pu LPIS (przetarg na oko³o 50 000 km2 ma
siê rozstrzygn¹æ pod koniec miesi¹ca), po
prawie 3 miesi¹cach intensywnej pracy s¹
ju¿ prawie zeskanowane i czekaj¹ tylko na
wy³onienie wykonawców.

Produkcja ortofotomapy ze zdjêæ lotni-
czych to technologia nie stwarzaj¹ca
polskim firmom ¿adnych problemów...

To pani powiedzia³a. Ja mam obawy, czy
wszystkie firmy deklaruj¹ce, ¿e maj¹ opa-
nowan¹ tê technologiê, rzeczywiœcie ni¹
dysponuj¹. Choæ s¹ to typowe zadania, do
tej pory w Polsce nie by³y na tak¹ skalê
realizowane. Wierzê jednak, ¿e przy okazji
tych du¿ych zleceñ firmy bêd¹ wspó³dzia-
³a³y, co powinno sprzyjaæ wyrównywaniu
i podnoszeniu poziomu technologicznego.
To, co dotychczas robiono (np. dla potrzeb
aktualizacji mapy topograficznej), by³o „na
sznurki wi¹zane” i wystarcza³o, bo nikt wiê-
cej nie egzekwowa³. A teraz bêdziemy eg-

Dane Ÿród³owe do wytworzenia ortofotomapy dla potrzeb LPIS

istniej¹ce ortofotomapy
istniej¹ce zdjêcia 1:26 000
(przetarg na LPIS w trakcie rozstrzygania)
zdjêcia 1:13 000 (w trakcie realizacji)
zdjêcia satelitarne ³¹cznie z ortofotomap¹
(w trakcie realizacji)
planowane zdjêcia 1:26 000 ³¹cznie z ortofotomap¹
(w trakcie przygotowañ do procedury przetargowej) Stan na 29.01.2003
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zekwowaæ. Wszystkie produkty bêd¹ przez
nas kontrolowane, poniewa¿ jako efekt prac
finansowanych z bud¿etu trafi¹ do zasobu,
i to GUGiK bêdzie zajmowa³ siê ich wtór-
n¹ dystrybucj¹. Nawiasem mówi¹c, utwo-
rzenie cyfrowej ortofotomapy spowoduje
rewolucjê w udostêpnianiu produktów z za-
sobu. Do tej pory CODGiK oferowa³ zdjê-
cia, co najwy¿ej zeskanowane, teraz bêdzie
sprzedawa³ georeferencyjny produkt koñ-
cowy. Powinno to znacznie poszerzyæ kr¹g
u¿ytkowników. Bêdziemy mieli zarówno
oryginalne nowe zdjêcia (od razu zeskano-
wane), jak i wszystkie produkty poœrednie.
Poniewa¿ ARiMR interesuje tylko produkt
finalny, umówiliœmy siê, ¿e GUGiK powo-
³a inspektora nadzoru, który bêdzie kontro-
lowa³ poszczególne etapy produkcji (aero-
triangulacja, DTM, cyfrowa ortofotomapa).
Dziêki temu przejmiemy nie tylko wyniki
koñcowe, ale i poœrednie.

W zakresie produkcji ortofotomapy ze
zobrazowañ satelitarnych mamy je-
szcze mniej doœwiadczeñ.

Ta technologia nie jest wcale bardziej
skomplikowana. To tylko trochê inny asor-
tyment prac, w którym rzeczywiœcie bra-
kuje nam doœwiadczenia. Ale fachowiec
rozumiej¹cy, na czym polega przetwarza-
nie obrazów, poradzi sobie, bo to nie jest
czarna magia. Problemem jest tylko do-
branie odpowiednich narzêdzi. Pakietem
do przetwarzania zdjêæ lotniczych nie prze-
tworzymy obrazów satelitarnych.

Jak zostanie rozwi¹zany problem po-
zyskiwania zdjêæ satelitarnych?

Agencja podpisuje w³aœnie umowê na
wykonanie cyfrowej ortofotomapy z obra-
zów z satelity Ikonos dla ok. 50 000 km2.

Czy bêd¹ kolejne przetargi na zdjêcia
lotnicze? I czy znów stan¹ do nich te
same firmy?

Jeszcze jeden przetarg na zdjêcia w skali
1:13 000 dla kilkunastu tysiêcy km2 ma
og³osiæ Agencja. Spodziewamy siê, ¿e we-
zm¹ w nim udzia³ te same firmy. Nato-
miast wykonawców zdjêæ w skali 1:26 000
(dla ok. 150 000 km2) realizowanych w ra-
mach projektu PHARE wy³oni przetarg
miêdzynarodowy. Niestety, procedury eu-
ropejskie powoduj¹, ¿e odbêdzie siê on
dopiero w kwietniu.

Miêdzy danymi z ewidencji gruntów
i ortofotomap¹ pojawi¹ siê rozbie¿no-
œci. Co dalej?

Bêdzie to dla nas sygna³em, ¿e trzeba do-
konaæ zmian w ewidencji. Bêd¹ one wpro-
wadzane z urzêdu i na to musz¹ byæ prze-

znaczone pieni¹dze z bud¿etu. Pamiêtaj-
my, ¿e naszym celem jest utworzenie Inte-
gracyjnej Platformy Elektronicznej (IPE)
z centraln¹ baz¹ danych. Aby to by³o mo¿-
liwe, wszystkie bazy powiatowe musz¹ byæ
do tego czasu uporz¹dkowane wed³ug obo-
wi¹zuj¹cych standardów. Czas realizacji
tego zadania bêdzie zale¿a³ od wielkoœci
œrodków finansowych. Chcia³bym, by ju¿
za rok aktualizacja w zakresie czêœci opi-
sowej przesy³ana do ARiMR z tych jedno-
stek, które bêd¹ powoli pod³¹czane do IPE,
odbywa³a siê na zasadzie teletransmisji.
W 2003 r. jest tylko 6 jednostek pilota¿o-
wych, w 2004 (w ramach PHARE 2001)
bêdzie kolejnych 18, a na koniec 2005 r.
(w ramach  PHARE 2003) – w sumie pra-
wie 200, czyli po³owa wszystkich powia-
tów. Liczê, ¿e na forum wspomnianego
Zespo³u zapadn¹ decyzje, które pozwol¹
czêœæ tych prac sfinansowaæ z bud¿etu pañ-
stwa. Jest realna szansa na to, by w roku
2006 lub 2007 wszystko by³o gotowe od
strony technicznej. Natomiast, czy do tego
czasu ca³a czêœæ geometryczna zostanie
zakoñczona – zobaczymy. Myœlê, ¿e w sto-
sunku do rozporz¹dzenia w sprawie ewi-
dencji gruntów i budynków z 29 marca
2001 r. powinno byæ pewne przyspiesze-
nie.

Dochodz¹ nas s³uchy o masowej ak-
cji korygowania zapisów w ewidencji
gruntów w zakresie klasyfikacji. Sk¹d
ten poœpiech?

Z bardzo prostego powodu, a mianowicie
potrzeb Ministerstwa Finansów. Nowa
ustawa o podatkach lokalnych bazuje na
ewidencji gruntów i budynków. Zatem do
poprawnego naliczenia podatków potrzeb-
ne s¹ aktualne dane na temat u¿ytków.
Zamieszanie w tej sprawie wynika z tego,
¿e nie wiedzieliœmy o tych zmianach z wy-
starczaj¹cym wyprzedzeniem. Skierowa-
liœmy do powiatów pismo z proœb¹ o zwe-
ryfikowanie u¿ytków. Teraz przygotowu-
jemy jeszcze wspólnie z MRiRW oraz MF
szczegó³ow¹ interpretacjê, ¿eby rozwiaæ
wszelkie w¹tpliwoœci zwi¹zane z mo¿li-
woœci¹ przeprowadzenia takiej aktualiza-
cji z urzêdu. Próbujemy te¿ przekonaæ Mi-
nisterstwo Finansów, ¿eby przeznaczy³o
œrodki na ten cel albo przesunê³o pewne
rozwi¹zania na rok 2004.

Na internetowej stronie GUGiK poja-
wi³a siê niedawno informacja o wstrzy-
maniu egzaminów na uprawnienia za-
wodowe.

Ta zaskakuj¹ca dla niektórych decyzja
zapad³a na skutek docieraj¹cych do GU-
GiK ró¿nych opinii o sposobach prowa-

dzenia egzaminów. Chcemy zmieniæ kon-
cepcjê egzaminów, najlepiej w synchro-
nizacji z nowelizacj¹ Pgik, która równie¿
obejmuje te sprawy. Egzaminy by³yby
dla wszystkich jednolite – odbywa³yby
siê w Warszawie i mia³y formê testu.
Obecnie konsultujemy te propozycje
z SGP, które równie¿ dostrzega konie-
cznoœæ zmian. Nawiasem mówi¹c, to list
Stanis³awa Kluski da³ bezpoœredni im-
puls do wstrzymania zaplanowanych ju¿
egzaminów. Oczywiœcie ewentualne prze-
d³u¿anie siê procesu legislacyjnego zwi¹-
zanego z nowelizacj¹ Pgik nie mo¿e
wstrzymywaæ egzaminów w nieskoñczo-
noœæ. W takim przypadku podejmiemy
odpowiednie decyzje wczeœniej.

Jak Pan s¹dzi, czy wybór systemu do
prowadzenia mapy numerycznej du-
¿ego miasta, np. Warszawy, mo¿e i po-
winien odbywaæ siê w trybie innym ni¿
przetarg nieograniczony?

Na pewno nie. To zdecydowanie powi-
nien byæ przetarg nieograniczony, nie tyl-
ko ze wzglêdu na wysokoœæ kwoty, ale
równie¿ na du¿¹ liczbê potencjalnych do-
stawców. W ogóle stawianie sprawy w ten
sposób, ¿e to ma byæ ten czy inny system,
jest niebezpieczne. Bardzo wa¿ne jest, aby
w takim oprogramowaniu stosowane by-
³y standardowe narzêdzia i modu³y, tak
aby dowolna firma mog³a dokonaæ ich
wymiany czy modernizacji. Najgorsze s¹
rozwi¹zania egzotyczne. Ale opór mate-
rii jest w tym zakresie du¿y. Pracownicy
ODGiK maj¹ opanowan¹ obs³ugê opro-
gramowania, które lepiej lub gorzej, ale
dzia³a. Wydaje siê wiêc, ¿e nie ma powo-
du, by robiæ zamieszanie i wprowadzaæ
zmiany. Ale ten system dzia³a do czasu.
Firma dostarczaj¹ca program mo¿e z tych
czy innych powodów znikn¹æ i nawet ba-
nalna zmiana komputerów wymusi wy-
mianê oprogramowania, bo stare nie dzia-
³a na nowej platformie. I k³opot gotowy.
Poza tym trzeba pamiêtaæ, ¿e wiele z tych
programów dzia³a w ma³ych jednostkach,
takich jak gmina czy najwy¿ej powiat.
I mo¿e siê okazaæ, ¿e nie da siê zintegro-
waæ danych na poziomie powiatu czy wo-
jewództwa, a co dopiero mówiæ o ca³ym
kraju. Teraz znacz¹ce zapotrzebowanie
na informacje z zasobu geodezyjnego wi-
doczne jest na poziomie lokalnym, ale to
siê zmieni. Jak tylko wygenerujemy dane
dla ca³ego kraju, zasób zacznie ¿yæ w³as-
nym ¿yciem. Mo¿emy to sobie wyobra-
ziæ na podstawie doœwiadczeñ tych
pañstw, które takie rozwi¹zania ju¿ wpro-
wadzi³y i dlatego staramy siê z ich do-
œwiadczeñ korzystaæ.                          ■
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